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Felkészültünk a VP pályázatokra 

A legfrissebb információk szerint júniusban és júliusban több mint egy 
tucat vidékfejlesztési pályázattal kapcsolatban fognak megszületni az 
Irányító Hatóság döntései. Ezek leginkább az élelmiszeriparban, a 
kertészetben és az állattartók körében fognak beruházási hullámot 
indítani.  

 

A Takarék Csoport már áprilisban, a pénzintézetek közül elsőként dobta piacra Takarék 
Előleg Visszafizetési Garancia nevű termékét, amelyet a Széchenyi 2020 támogatási 
ciklusban a Vidékfejlesztési Program projekt, beruházás jellegű pályázataihoz 
kapcsolódóan a nyertesek támogatási előleg lehívásához dolgoztunk ki.  

Magyarul, a nyertes pályázók e termék segítségével igen gyorsan és gazdaságosan tudnak 
hozzájutni az 50 százalékos előleghez, hiszen be tudják mutatni hozzá a 100 százalékos 
fedezetet. A Takarékok természetesen az önerő és az előfinanszírozás oldalán is teljes 
körű megoldásokat biztosítanak.  

Így azonnal el tudják kezdeni a beruházásokat. Ennek jelentőségét azt hiszem, nem kell 
hangsúlyozni a jelenlegi és várható piaci, támogatási környezetben. A Takarékok rajta 
tartják ujjukat az agrárium ütőerén, így érezzük a gyors segítség jelentőségének súlyát e 
helyzetben.  

 

Üdvözlettel, 
Fórián Zoltán 
vezető agrárszakértő 
Takarék Agrár Központ 
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Hazai agrárgazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
A megszokások 
mellé elkezdett 
felzárkózni a 
racionalitás 
 

 

Átrendeződik a vetésszerkezet – a kukorica marad az élen, de 
kevesebb lesz a burgonya 
 

Bár még mindig a kukorica és a napraforgó vezeti a rangsort a tavaszi vetésű növények 
között, a gazdálkodók idei tervei azt mutatják, hogy kisebbfajta átrendeződés kezdődött a 
hazai vetésszerkezetben. 
Az Agrárgazdasági Kutatóintézet (AKI) adatai szerint a tavaszi vetésű gabona tervezett 
vetésterülete 1,16 millió hektár, ami 95 ezer hektárral kisebb, mint egy évvel korábban. 
Ebből a kukorica 1,02 millió hektárt tesz ki, ami 64 ezer hektárral kevesebb, mint 2016-
ban. 
Tavaszi árpából is kevesebb kerülhet a földekbe, a tervezett 56 ezer hektár harmadával 
marad el az előző évi szinttől, ahogyan a zab vetésterülete is 8 ezer hektárral szűkül. Ezzel 
együtt az egyéb gabonafélékből 46 ezer hektárral többet vetnek majd. A szója várható 
területe 2017-ben is 66 ezer hektár, a lucernatelepítés a 2016. évi 34 ezer hektárral 
szemben 56 ezer hektár körül alakul 2017-ben. 
 

A napraforgó népszerűsége töretlen 
Idén a tervek szerint 658 ezer hektárnyit vetnek az olajnövényből a gazdák, ez csaknem 25 
ezer hektárral haladja meg a tavalyi szintet. Cukorrépa összesen 16 ezer hektáron 
kerülhet a földbe, 500 hektárral nagyobb területen, mint 2016-ban. 
A magyar gazdálkodók közül egyre kevesebben foglalkoznak borsó- és 
burgonyatermesztéssel. Idén 23 százalékkal kevesebbet vetettek borsóból, és 15 
százalékkal csökkent a burgonya vetésterülete is. Ezzel szemben sokan a 
zöldségnövényekre helyezték a hangsúlyt. A tavalyihoz képest nagyobb területen 
terveznek csemegekukorica-, vöröshagyma-, zöldpaprika-, zöldbab- és karfioltermeléssel 
foglalkozni, ugyanakkor a görögdinnye tervezett területe 21 százalékkal kisebb az egy 
évvel korábbinál. 
A jelentések szerint a megszokottnál hűvösebb áprilisi időjárás ellenére gyorsan haladtak 
a gazdák a vetéssel. Míg tavaly a gabonafélék 42 százalékát vetették el április végéig, idén 
ugyanebben az időszakban a munka 56 százalékával végeztek a termelők. A tavaszi búza, a 
tavaszi árpa és a zab vetése gyakorlatilag az egész országban befejeződött. A kukorica 
pedig eddig csaknem 538 ezer hektáron került a földekbe, ami a tervezett terület több 
mint felét jelenti. (Forrás: agrotrend.hu / magyaridok.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Azok, akik részt vesznek a Takarék Agrár Szakmai Napok rendezvényein tudják, hogy 
a Takarék Agrár Központ középtávú előrejelzésekkel segíti ügyfeleit. Ezek között 
mindig első helyen áll azon prognózisunk, hogy a kommersz gabonafélék piacán az 
elkövetkező években sem várunk áremelkedést. A globális túlkínálat tartósan 
emelkedik, ezért ideje, hogy nagyobb hozzáadott értékű kultúrák kapjanak nagyobb 
hangsúlyt a hazai vetésszerkezetben. Ennek jelei már látszanak. A világpiaci 
árfüggést is úgy tudjuk mérsékelni, ha tömegcikkekből csak annyit állítunk elő, 
amennyit nyereségesen értékesíteni tudunk. Ehhez a szemlélet és felkészültség 
oldalán sokat kell még előre lépnünk. A Takarék Agrár Központ elemzésekkel, 
előrejelzésekkel és akár személyes, helyszíni tanácsadással is segíti az ilyen jellegű 
döntések meghozatalát.  
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Szirup! 
 

 

Nyakaljuk a cukros üdítőket  
 

A szénsavas üdítőital, az ásványvíz és a jeges tea együttes éves forgalma a 145 milliárd 
forintot is eléri - számol be kutatási eredményeiről a Nielsen piackutató.  
Az alkoholmentes italok tavalyi értékesítése így nézett ki részletes bontásban:  

 Az ásványvíz bolti eladása tavaly március és idén február között 5 százalékkal 
csökkent, 62 milliárd forintra rúgott.  

 A jeges tea forgalma 4 százalékkal, 17 milliárd forintra nőtt.  

 A szénsavas üdítőitaloké pedig stagnált, 66 milliárd forint körül mozog. 
A piackutató összesítéséből az is kimutatható, hogy a szénsavas üdítőital a negyedik 
legnagyobb forgalmat generáló élelmiszer, a feldolgozott hús, a sör és a sajt után. (Forrás: 

portfolio.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 

 A fejlett élelmiszerpiacok előttünk álló évei az egészséges életmódhoz való 
igazodás jegyében telnek majd. Ahogy azonban azt a legnagyobb üdítős cég 
piaci tapasztalatai is mutatják, ezt sem szabad túl gyorsan követni. A sztéviával 
édesített üdítőket még nem fogadta osztatlan lelkesedés a fogyasztók körében.  

 A szénsavas üdítők piaca egy rendkívül innováció-érzékeny, ugyanakkor stabil 
kereslettel rendelkező piac. Előbbi különösen látványos a csomagolások, ízek 
terén. A fogyasztók folyamatosan keresik az újdonságokat, illetve fordulnak a 
nosztalgikus márkák felé. 

 A piac egy sajátos szegmensét képviselik a retró márkák. Ezek piaci jelenléte 
önmagában is indokolt, hiszen a nosztalgiára építve sokan veszik le a polcról. 
Növekedést viszont komoly marketingtámogatás és innováció nélkül nehezen 
lehet elképzelni. Pozitív üzenet, hogy a retró és prémium márkák a piac 
szűkülése idején is tudnak némi növekedést felmutatni.  

 A Takarék Agrár Központ előrejelzése szerint, idén nem folytatódik a tavalyi 
csökkenés a belföldi keresletben. Hosszú távon azonban legfeljebb a jelenlegi 
szint megőrzésére számíthatnak a gyártók. A jövő a kevesebb kalóriát hordozó, 
egészséges életmódba illeszthető italok piacai felé mutat. Ez látható az 
ásványvíz alapú szénsavas és szénsavmentes ízesített italok piacának 
növekedésénél, illetve stagnálásánál. Ugyanakkor a szénsavas üdítők prémium 
kategóriájának vevőköre kevésbé árérzékeny, az extra minőséget hajlandó 
megfizetni. Így ezeknél a termékeknél stagnálás, illetve kisebb növekedés 
várható. Ez azt jelenti, hogy a piac értékbeli növekedését kevésbé tartjuk 
korlátozottnak, mint a mennyiségit.  
 

 
Forrás: Magyar Ásványvíz, Gyümölcslé és Üdítőital Szövetsége 
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A jövő mezőgazdasága az átgondolt vízgazdálkodástól függ  
 

A jól átgondolt vízgazdálkodás a jövő mezőgazdaságának alapja – állapították meg Máltán az 
uniós agrárminiszterek egy informális találkozón.  
A jól átgondolt vízgazdálkodás a jövő mezőgazdaságának alapja – állapították meg Máltán az 
uniós agrárminiszterek, akik egyetértettek abban, hogy a klímaváltozás vízkészletekre 
gyakorolt, erősödő negatív hatásainak eredményes kezeléséhez elengedhetetlen a víz- és 
agrárszektor közötti hatékony együttműködés – közölte a Földművelésügyi Minisztérium 
(FM). 
Az uniós mezőgazdasági miniszterek informális találkozóját az EU soros elnöki tisztét ellátó 
Máltán tartották meg kedden. Fazekas Sándor földművelésügyi miniszter beszédében 
emlékeztetett: már a jelenleg hatályos Közös Agrárpolitika (KAP) is számos olyan eszközt 
tartalmaz, amely alkalmas a klímaváltozás hatásainak csökkentésére. Kiemelte: a 2020 utáni 
KAP-ról folyó vitában nem szabad elfelejtkezni arról a tényről, hogy az EU gazdálkodói 
világviszonylatban is a leginkább környezettudatos agrártermelőknek számítanak. 
Az új KAP tervezése során alapvető fontosságú lesz megtalálni az egyensúlyt a környezeti 
fenntarthatóság és a nemzetközi versenyképesség igénye között. A zöldítés esetleges további 
elmélyítése nem tartalmazhat olyan elemeket, amelyek pusztán a termelés és így a gazdák 
által elérhető jövedelem csökkenését eredményezik – hangsúlyozta Fazekas Sándor, majd 
kifejtette: az öntözéses gazdálkodás fejlesztése kitörési lehetőséget jelenthet a 
gazdálkodóknak, azonban az öntözéspolitikát a rendelkezésre álló vízkészletekkel 
összhangban szükséges megtervezni. Magyarország álláspontja az, hogy Európában a 
víztakarékos, hatékony technológiák elterjedése biztosíthatja a fenntartható fejlődési célok 
teljesülését. 
Az agrártárca vezetője tájékoztatta minisztertársait és az Európai Bizottságot arról, hogy 
Magyarország kormánya szorgalmazza a mezőgazdasági termelés biztonságának növelését 
szolgáló aszály-monitoring és aszály-előrejelző rendszerek kiépítését is. (Forrás: vg.hu, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Az öntözés a hazai gyakorlatban nem csak a lehetőségeinkhez mérten, de az Uniós 
tagországok gyakorlatától is messze elmarad. Hazai viszonylatban mezőgazdaságilag 
művelt területünk mindössze 2,43 százalékát öntözzük, holott a fő művekkel kiépített 
terület a Tiszántúlon és a Duna-Tisza közén jócskán meghaladja az öntözött területek 
mértékét. Az érvényes vízjogi engedéllyel öntözhető területünk is mindössze a 
mezőgazdasági művelés alatt álló területek csupán 4 százaléka. Ugyanakkor az unió 
nyugati országaiban az öntözhető területek öntözésre ténylegesen hasznosított része 60-
70 százalék, de van ahol 80 százalék. Hazánkban ez az arány nem éri el a 60 százalékot 
sem. 
Mezőgazdasági célú vízgazdálkodás: a mezőgazdaság feladatait, érdekeit szolgáló 
vízhasznosítási és vízkár-elhárítási tevékenység, amely kiterjed a mezőgazdasági célú 
vizek és vízi létesítmények létesítésére, üzemeltetésére, fenntartására, fejlesztésére, a 
vízigények kielégítésére és a vizek kártételei elleni védekezésre. Mindazonáltal az 
öntözés is a mezőgazdasági célú vízhasznosítás egyik területe (a rizstermesztést is 
ideértve).  
A globális felmelegedés ugyanakkor hazánkat sem kerüli el, sőt, növeli a szélsőségek 
gyakoriságának előfordulását, valamint a „szárazodás” irányába tolja az éghajlatot. 
Misem támasztja ezt jobban alá, mint az aszályos esztendők és a szélsőséges idősjárási 
jelenségek számának drasztikus növekedése. Így a mezőgazdasági termelés egyik 
legnagyobb kihívása a fokozódó időjárási szélsőségekkel szembeni kitettség mérséklése, 
valamint a károk minimalizálása. Amennyiben ezt nem sikerül megoldani, az a hazai 
mezőgazdasági termelés versenyképességét fogja csökkenteni, mivel a mezőgazdasági 
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vízhasználat és az öntözésfejlesztés elsődleges feladata a termésbiztonság és a minőség 
javítása. Ugyanakkor muszáj megjegyezni, hogy a mezőgazdasági vízgazdálkodás 
kérdéseit és felelősségi viszonyait tekintve sajnos nem egyértelmű a helyzet. Sem 
magánszemélyek, önkormányzatok, vízitársulatok, vízügyi igazgatóságok, sem 
környezetvédelmi és az állami szervezetek felelőssége, szerepvállalásuk mértéke és 
módja a vízgazdálkodás területén nem egyértelmű és átlátható. Így amíg a fent vázolt 
problémák nem lesznek megoldva, addig a fejlődés, illetve a tervezett beruházások 
hasznossága is kérdéses marad.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Szaporulat… 
 
 

 

Megduplázódott a biotermelők száma, de így több a gond is 
 

Megduplázódott tavalyhoz képest a biotermelők száma, de sokkal több esetben észleltek 
szabálytalanságokat is, különösen a vegyszerhasználatban. Górcső alá vették az 
élelmiszeriparban, a háztartásokban és az egészségügyben alkalmazott fertőtlenítő szereket 
is, és kiderült, hogy gyakran csak álbiztonságot okoznak, hiszen nem egy alkalommal mikrobás 
szennyezettséget tapasztaltak.  
2016-ra – egy év alatt – majdnem megkétszereződött az ökológiai termelők száma, amely így 
már körülbelül 4 ezerre tehető. Sok esetben azonban szabálytalanságokra is fény derült, ezek 
fő okai a növényvédőszer-maradékok, farmakológiai hatóanyagok, GMO-s, fajidegen fehérjék, 
adalékok és segédanyag-maradékok alkalmazása volt. A hibázók súlyos következményekre 
számíthatnak – derült ki a Hungalimentaria élelmiszer-biztonsági konferencián. 
A szabálytalanságok eredője sokrétű, a növényvédőszer-maradékok esetében például tiltott 
szerek, engedélyezett készítmények, véletlen szennyeződés, vagy az előírásokban 
bekövetkezett változás is lehet ok. Ami a következményeket illeti, véletlen szennyeződés 
esetén a tanúsítványhasználat vagy teljes tanúsítvány visszavonására, újraindulásra, illetve a 
vevők értesítésére számíthat a hibázó vállalkozás. Érdemes megjegyezni, hogy véletlen 
szennyezés abból is adódhat, ha a szomszédok permetszerét fújja át a szél, de egy múltbéli 
vegyianyag-szennyeződés is sokáig érezhető az adott területen. 
A fertőtlenítőszerek ellenőrzésének tapasztalatairól számolt be a Nemzeti Élelmiszerlánc-
biztonsági Hivatal (Nébih). Vizsgálataik során leghatástalanabbnak a fertőtlenítő hatású 
mosogatószerek bizonyultak, de higiéniai szempontból még jelentősebb problémát 
okozhatnak a kézfertőtlenítő szerek. Míg ugyanis a mosogatószerek esetén a szer 
koncentrációjának növelésével fokozni tudjuk annak hatékonyságát, addig a kézfertőtlenítő 
szerek alkalmazásánál erre már nincs lehetőségünk. 
A kézfertőtlenítő szereket egyébként nemcsak az élelmiszeriparban, hanem a háztartásokban 
és az egészségügyben is alkalmazzák, ami gyakran álbiztonságot okozhat. Számos esetben 
tapasztalták ugyanis a fertőtlenítő szerek (bontott es bontatlan csomagolásában egyaránt) 
mikrobás szennyezettségét. 
Bemutatták a konferencián a biotermékek eredetigazolását biztosító ADNS Jogjegy rendszert 
is. A magyar jogtulajdonosak szabadalommal védett eljárása biztosítja a jogvédelmet, az 
ellenőrzés lehetőségét, segíti a tudatos vásárlást, illetve az áru útjának nyomon 
követhetőségét. Egy alkalmazást is kifejlesztettek hozzá, amelynek segítségével lehetőség van 
a tanúsítvány hitelességének ellenőrzésére, a melléklet ellenőrzésére, és hiteles másolat 
kérésére e-mailben. (Forrás: agrarszektor.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A biopiacon a kereslet kétszer olyan gyorsan nő, mint a termelés. Ahelyett, hogy a 
hatalmas összegeket és mennyiségeket sorolnánk, arra hívjuk fel a figyelmet, hogy 
nyomós oka van annak, hogy a magyarországi biogazdálkodás messze nem futja ki a 
benne rejlő lehetőségeket, és továbbra is támogatások mozgatják. Ennek oka az 
individualizmus, a szervezetlenség. Még mindig azt hisszük, hogy egyedül, családi 
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összefogásban fogunk fenntartható bioüzemet kialakítani. Van ilyen, de annak mérete 
akkora, amellyel csak néhányan dicsekedhetnek. Az összes többi pedig kínálati méretei 
miatt nem kapja meg azokat a felárakat, amik a nyereséghez szükségesek. A megoldás 
kézenfekvő: növelni kell a kínálati méretet.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Történelmi kihívás előtt áll a magyar állattenyésztés 
 

Történelmi kihívás előtt áll a magyar állattenyésztés, amelynek tétje a tenyésztési 
önállóságunk elvesztése vagy megőrzése. Akkor van remény az önálló magyar 
állattenyésztés fenntartására, ha megerősítjük a tenyésztőszervezeteinket, kompetens 
intézményi hátteret alakítunk ki és a nemzeti tenyésztési programok megvédésére képes 
hazai jogszabályokat alkotunk.  
A Magyar Állattenyésztők Szövetsége május 29-én tartotta éves küldöttközgyűlését, 
amelynek Herceghalomban, a fennállásának 120. jubileumát ünneplő Állattenyésztési, 
Takarmányozási és Húsipari Kutatóintézet adott helyet. A genetikai alapok megőrzésében és 
fejlesztésében kulcsszerepet játszó államilag elismert tenyésztőszervezeteket tömörítő 
országos ernyőszervezet rendezvényén részt vett Fazekas Sándor földművelésügyi miniszter, 
aki a kormány állattenyésztést érintő intézkedéseiről tájékoztatta a küldötteket. 
A tárcavezető elmondta, hogy a 2014 és 2020 közötti uniós ciklusban összességében a 
korábbinál 180 milliárd euróval több támogatást kapnak az állattartók az EU 28 tagállamában. 
Nehéz eldönteni, hogy ez sok vagy kevés, de a kormány minden lehetőséget igyekszik 
kihasználni, hogy a pénzből a magyar gazdák is minél jobban részesüljenek – fűzte hozzá a 
miniszter. 
A földművelésügyi miniszter arra kérte a résztvevőket, hogy az áfa-csökkentéssel kapcsolatos 
tapasztalataikat a Magyar Állattenyésztők Szövetségén keresztül juttassák el hozzájuk, hogy 
ezzel elősegítsék a további kormányzati munkát, hogy még több termék áfája csökkenhessen. 
A sertéságazat helyzetéről elmondta, bízik abban, hogy az ágazat sikereket érhet. Ehhez idén 
a kormány összesen több mint 20 milliárd forint közvetlen támogatást nyújt a sertésszektor 
termelőinek. 
A Magyar Állattenyésztők Szövetségét (MÁSz) 1995-ben, történelmi hagyományokra 
alapozva, hozták létre a négy meghatározó állattenyésztési ágazat (sertés, szarvasmarha, ló 
és juh) tenyésztőszervezetei azzal a céllal, hogy egységes érdekképviselete legyen a 
törzskönyvező szervezeteknek. A szakmai szervezet tagsága az elmúlt 22 évben 
megsokszorozódott. Ma a szövetségnek 28 tenyésztőszervezeten keresztül több mint 8500 
tagja van, amelyek között a tenyészállat előállítók mellett egyre több árutermelő is 
megtalálható. 
A globalizálódó világban a tenyésztés és a genetikai alapok is egyre szűkebb kör kezében 
összpontosulnak, ami jelentős kockázatokat rejt magában egyúttal kiszolgáltatottá téve 
nemcsak a tenyésztőket, de a fogyasztókat is. A következő évek nagy kérdése az 
állattenyésztés genetikai alapjait illetően az, hogy Magyarország meg tudja-e őrizni 
tenyésztési szuverenitását vagy a globálisan terjeszkedő, kizárólag a profitjuk növelésében 
érdekelt és hegemón piaci befolyásra törekvő, tenyésztővállalkozások ügyfelei leszünk. 
Farkas Sándor elmondta: a MÁSz legfontosabb célkitűzése, hogy a magyar genetikának, a 
hazai tenyésztésű állatoknak meghatározó szerepe legyen az állati termék előállítást végző 
árutermelő gazdaságokban. A MÁSz elnöke szerint Magyarországon komoly történelmi 
hagyománya és eredményei vannak a tenyésztés-szervezésnek, amire sikeres, a világban 
alkalmazott tenyésztési, nemesítési módszerekre nyitott, szuverén nemzeti tenyésztési 
programok építhetők. 
A jogszabályok megalkotására sok idő nincsen, hiszen legkésőbb 2018 novemberétől a tavaly 
nyáron hatályba lépett egységes uniós elvek és jogi szabályozás mentén kell a szarvasmarhák, 
sertések, lovak és juhok tenyésztését végezni, ami nagymértékben leszűkíti az egyes 
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tagállamok lehetőségeit. 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Az elmúlt 40 év egyik legizgalmasabb időszaka várható a hazai tenyésztés-szervezés, 
azaz végeredményét tekintve a tenyészállat-előállítás szabályozásában. A tét valóban 
a magyar tenyésztők szuveneritásának, döntési szabadságának megőrzése. Fontos 
azonban megtalálni az egyensúlyt a globalizálódó, már tömegcikként előállított, a 
világ minden táján ugyanazokon az elvek alapján „gyártott” tenyészállatok, és a mára 
réspiaci „terméket” jelentő hazai tenyészállatok között. 

 

Lökés a haltermelésnek  
 

Prioritást élvez az akvakultúra a tengeri halászattal szemben az Európai Unióban, ez 
kedvezhet a hazai haltenyésztés fejlődésének is. Az áfacsökkentést nagyon várják az 
ágazatban. 
Amennyiben a halhús is a kedvezményes, 5 százalékos áfakulcs alá kerül, mintegy 15 
százalékos ármérséklődés lesz a haltermékek piacán, a fogyasztásnövekedés pedig 10-15 
százalékot is elérheti. A már csökkentett áfával a piacon lévő sertés- és baromfitermelőkkel 
szemben versenyhátrányba kerültek a haltenyésztők, ezt szüntetné meg a jövő évi 
költségvetés tervezetében már szereplő halhúsáfa-csökkentés – mondta az elnök. 
Az egy főre jutó éves halfogyasztás Magyarországon 6,5 kilogramm, ami a rendszerváltáskori 
2,8 kilogrammhoz képest jelentős növekedés, viszont messze elmarad a 24 kilós uniós 
átlagtól, nem is beszélve a déli tengeri országokra jellemző 40-50 kilogrammtól. Ezekben az 
országokban alacsonyabbak is az egészségügyi kiadások – tette hozzá Németh István. 
Kedvezhet a hazai haltenyésztés fejlődésének, hogy az Európai Unióban a tengeri halászattal 
szemben prioritást élvez az akvakultúra. Az unió a túlhalászás miatt kvótákat vezetett be a 
tengeri halászatra. Az így a piacról kieső halmennyiséget próbálják pótolni az édesvízi 
haltenyésztés akvakultúra-fejlesztésével, de emellett tengeri haltenyésztő helyeket is 
kialakítottak. Ez felértékeli az édesvízi tenyésztés és halászat szerepét, az európai uniós 
pályázatok pedig további lökést adhatnak a magyar termelésnek. 
A Magyar Halgazdálkodási Operatív Program keretében 15,5 milliárd forint áll rendelkezésre a 
fejlesztésekre, 50 százalékos támogatásintenzitással. Ebből a keretből új tógazdaságok 
létesítésére, a meglévők rekonstrukciójára, zöldmezős halfeldolgozó-beruházásokra, illetve 
korszerűsítésre, a halászat gépesítésére és infrastrukturális fejlesztésére, valamint a 
természetes vizes élőhelyek fejlesztésére lehet pályázni. 
A magyar haltenyésztést Európában is jegyzik: afrikai törpeharcsából például a kontinensen 
az első számú termelő Magyarország, míg pontytenyésztésben a harmadik. A termelés 
ugyanakkor 15–17 ezer tonna között stagnál, a külkereskedelemben pedig – a 2015-ös 3020 
tonna export mellett 175 tonna importot felmutató pontyágazaton kívül – jelentős túlsúlyban 
van a behozatal. (Forrás: agrotrend.hu/vg.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Európai Uniós viszonylatban a magyar akvakultúra által megtermelt halak minősége 
és bizonyos fajok esetében a mennyisége versenyképes tud lenni. 
A hazai fogyasztási kultúrában viszont van még hova fejlődnünk, hiszen a 6,5 kg 
fogyasztás sem mennyiségében, sem összetételében nem a magasabb hozzáadott 
értékű halakból és halkészítményekből áll. Így az EU által is támogatott, az intenzív 
halászatot kiváltó akvakultúra beruházások elsősorban az exportpiacok által 
támasztott igényeket szolgálják ki. 
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Fában az 
igazság! 
 
 
 

 

Magyarország 90 év alatt megduplázta erdőterületét 
 

A magyar erdők által megkötött széndioxid mennyisége mintegy 3 millió 
személygépkocsi kibocsátásával egyenlő. 
 

 
 

Magyarország 90 év alatt megduplázta erdőterületét, ami azt jelenti, hogy az országban 
mintegy 2 millió hektár erdő van; ez az ország területének több mint 20 százaléka - 
közölte a földművelésügyi miniszter Budapesten, az Erdők Világnapja alkalmából 
rendezett ünnepségen. Fazekas Sándor elmondta: az erőterület fele állami erdő. Az 
erőterület nagysága Magyarországon folyamatosan gyarapszik; évente 5-10 ezer 
hektárral. 
A miniszter felhívta a figyelmet arra, hogy a magyar erdők által megkötött széndioxid 
mennyisége mintegy 3 millió személygépkocsi kibocsátásával egyenlő. Úgy vélte, nem 
lehet elégszer rámutatni, hogy az erdőterület az ország egyik legfontosabb természeti 
erőforrása, a nemzet kiemelkedő jelentőségű kincse. Védelmi funkciójában a biológiai 
sokféleség megtartó ereje, a gazdasági funkcióban a fa megújuló energia- és 
nyersanyagforrásként szolgál, a minőségi élet egyik alapfeltétele. Emellett az erdő 
közjóléti funkciójában számos egészségügyi, szociális, turisztikai, valamint oktatási és 
kutatási területen szolgálja az embereket. 
 

A tárca arra törekszik, hogy az erőgazdálkodás pozitív folyamatai tartósak legyenek. 
Ezért az új erdőtörvény az erdőtelepítések egyszerűsítését, a magánerdő-gazdálkodók 
számára könnyítéséket, például adminisztráció csökkentést tesz lehetővé. Célkitűzés az 
is, hogy a különböző eljárási díjak csökkenjenek illetve megszűnjenek. A miniszter szerint 
az erdőtörvény módosításának vitája - előreláthatólag - két héten belül megkezdődik az 
Országgyűlésben. 
 

Az erdészeti ágazati szabályozás kiemelt célja és eszköze az erdőgazdálkodás 
fenntarthatóságának biztosítása, ez azonban – különösen a magántulajdonú erdők 
esetében – a gazdálkodás és a tulajdon megalapozottabb korlátozása mellett, illetve 
kisebb adminisztrációs terheket eredményezve is megfelelően érvényesíthető. A 
jogszabály-módosítás ebbe az irányba mutat: a korszerű és teljes körű erdészeti 
informatikai szakmai adatbázis, és elektronikus ügyintézési rendszer megvalósításával 
egyszerűsödik az adminisztráció, hatékonyabb lesz a hatósági ellenőrzés. Emellett az 
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eddiginél rugalmasabb lesz az erdei haszonvételek körének meghatározása, valamint új 
haszonvételi módok is lehetővé válnak, így például a legeltetés. Egy ellentételezés és 
mindenféle kártalanítás nélküli korlátozás volt érvényben, ami sajnos odáig vezetett, 
hogy pillanatnyilag 250 ezer hektár erdőt nem művelnek tulajdonosaik, a technikai és 
jogszabályi megszorítások miatt. Az új szabályozás egyrészt megteremti a lehetőséget a 
szakirányítás és az erdőkezelés támogatására (2018. január 1-től a szakirányítás 
várhatóan újra elindul), másrészt - különösen a magántulajdonú erdők esetében - 
várhatóan csökken az adminisztrációs teher. Fontos kihangsúlyozni, hogy Magyarország 
erdeinek közel fele magántulajdonban van. Az elmúlt húsz évben 200 ezer hektár új 
erdőt telepítettek a magánerdő-gazdálkodók, ezzel hozzájárultak a konzervált zöld 
felületek növeléséhez, így teljesítették legnagyobb természetvédelmi feladatukat. 
(Forrás: agrotrend.hu/MTI) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Az ország stratégiai célja az erdősültség további növelése. Az erdészetek számára 
több területen is jelentős változások történtek, amik lehetőségeiket nagyban 
növelhetik. A jogszabályi változtatások is kedvezőek lehetnek, kialakulhat vele egy 
kártalanításon alapuló fenntartható rendszer. Az erdőtörvény változása új 
haszonvételek és ellentételezések mentén javítják a jövedelmezőséget.  
A pályázati források főleg a magán erdészetek tulajdonosainak nyújtanak bővülési 
lehetőséget. A Vidékfejlesztési Programon belül több pályázatra is jelentkezhetnek, 
bár az állami cégek sok esetben kizárásban részesültek, mondván, hogy ők állami 
forrásra is jogosultak. Jellemzően tehát a magánerők VP forrásból, az állami cégek 
nemzeti forrásból támogatottak.  
A megújuló energiaforrások tekintetében is előrelépést várunk az EU-s biomassza 
termelés támogatásának tekintetében.  
A magyar erdőgazdaságok tartósan jövedelmező gazdálkodást folytatnak. Nagy 
tőkével, vagyon rendelkeznek, hiszen az erdőterületek támogatásban és 
jövedelmező termelésben a szántóföldi növénytermesztéssel vetekednek. 
A Takarék Agrár Központ a komoly hagyományokon alapuló hazai erdőgazdálkodás 
további fellendülésére számít. Az állami források, támogatások csökkenésére nem 
számítunk.  
A Takarék Agrár Központ kiemelt figyelmet fordít az erdészetek finanszírozására, 
forduljanak nyugodtan kollégáinkhoz fejlesztési terveik megvalósításában. 
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Nemzetközi agrárgazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Erősebb kutya…! 

 

Újabb agráróriás a láthatáron?  
 

A világ egyik legnagyobb termény-kereskedelmi óriása jön létre, ha megvalósul a Glencore-
Bunge fúzió. Az 54 milliárd dolláros piaci értékű svájci székhelyű Glencore nyersanyag-
kereskedőcég 11,5 milliárd dollárra taksált amerikai Bunge Ltd. megszerzésére készül a 
piaci hírek szerint. A Bunge Magyarország Növényolajipari Zrt forgalma 2015-ben 125 
milliárd forintot ért el. Ha nyélbe ütik az üzletet, az akvizícióval olyan globális óriás születik, 
amely egyszerre több kontinens kulcs piacain szerezhet vezető pozíciót Brazíliától 
Ausztrálián, Oroszországon át Kanadáig. Amennyiben egybe kel a formálódó páros, a 
gabonaszektor mellett a szója-, a cukorpiacon is domináns szereplő születik. A gigafúzió 
döntő változást hozna a világ terményszektorát irányító ABCD óriások rangsorában, azaz az 
Archer Daniels-Midland Co.-, a Bunge, a Cargill Inc. és a Louis Dreyfus Co. “kvartettben” is. 
(Forrás: haszonagrár.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Míg hazánkban a birtokrendezés és koncentráció mentén folyik a méret növelése, 
addig a multik piacán óriáscégek összeolvadásával jönnek létre nemzetgazdasági 
méretű konglomerátumok. Ezen óriások célja a részvényesek profitjának növelése, és 
nem a szavazóik jólétének kielégítése, így nem köti őket semmi területileg egy 
országhoz sem. Kizárólag az adóminimalizálás határozza meg a fizikai helyüket. 
Élelmezésünket középtávon egy maroknyi óriáscég fogja felügyelni. A hazai 
termelőknek egyedül a gazdasági alapokon nyugvó összefogás és azon piacok keresése 
jelentheti a hosszú távú fennmaradás alapját, ami a nagyokat (még) nem érdekli. 
A globalizáció látványos gyorsuló szakaszában van az élelmiszergazdaságban. Lehet 
ezt nem szeretni, de figyelmen kívül hagyni nem. Az inputok kínálatában fogjuk 
leghamarabb érezni a nyomás erősödését, ami ellen szervezettséggel, az állammal 
való együttműködésben tudunk csak fellépni.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Haladék? 
 

 

Tíz évig maradna a glifozát  
 

Még tíz évig meghosszabbítaná a glifozát gyomirtószer nyilvános használatát Vytenis 
Andriukaitis, az EU fogyasztóvédelmi biztosa. A glifozátot betakarítás előtti kezelésekhez és 
nyilvános parkokban, játszótereken ő is megtiltaná a már benyújtott tervezetével, amelyet 
még az uniós tagállamoknak is jóvá kell hagynia. Az eljárási szabályok értelmében a 
tagállamok azonban csak minősített többséggel vétózhatják meg a biztosi javaslatot. 
(Forrás: Agroinform.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A régóta tartó huzavona lassan véget ér. A tanulsága az lehet a hazai gazdák számára, 
hogy egyre nehezebb lesz az intenzív termelés fenntartása, hiszen a környezeti 
fenntarthatóság jogcímén sok vegyszert betiltanak, vagy kijuttatását korlátozzák. A 
kemikáliákat arra fejlesztették ki, hogy élő szervezeteknek ártsanak (gyomnövények, 
kártevők, gombák… stb.), így nagy hangsúly kerül az előírás szerinti használatra, és az 
okszerű növényvédelemre. Folyamat szintjén pedig egyre csökkenni látszik a 
jogszabályi háttér miatt a különbség az öko és intenzív termelés között, ami az 
árkülönbözet miatt előbbi felé terelheti az arra fogékony gazdák figyelmét.   
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Eszi, nem eszi! 
 
 

 

Romániában is elindult: kötelező a lejáró élelmiszert rászorulóknak 
ajándékozni  
 

Minden áruházra és gyártóra vonatkozik az új szabály. 
Romániában vasárnaptól kezdve kötelező minden árháznak és minden élelmiszergyártónak 
elajándékozni, vagy nettó 3 százalékos áron eladni azokat az élelmiszereket, amelyek 
felhasználhatósági ideje három napa alá esik. 
A törvényt tavaly októberben fogadták el, és most lépett életbe. Az áruházak nonprofit 
szervezeteknek vagy az önkormányzatoknak ajánlhatják fel az élelmiszereket, vagy 
szociális vállalkozásoknak adhatják el 3 százalékon, utóbbiak legfeljebb az eredeti nettó ár 
25 százalékán értékesíthetik a termékeket. A szabályt megszegő cégeket komoly 
bírságokkal sújtják. (Forrás: hvg.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Az Élelmiszerpazarlás visszaszorítása tekintetében a jogszabályi környezet pozitív 
ösztönző hatása, valamint a tudatosságra nevelés igen fontos eszközök lehetnek. 
Statisztikák szerint, tudatos vásárlással és ésszerű tárolással évi csaknem 100 milliárd 
forint értékű élelmiszert menthetnék meg az enyészettől. Uniós becslések alapján, 
hazánkban körülbelül 1,8 millió tonna élelmiszerhulladék keletkezik évente, ennek 
több mint 20 százaléka, mintegy 400 000 tonna a háztartásokban. Ez a töménytelen 
mennyiségű kidobott élelmiszer nem csak a háztartásoknak jelent veszteséget, hanem 
komoly környezetterhelést is okoz. Így ezeknek a mennyiségeknek nemcsak a 
megsemmisítése, hanem már maga az élelmiszer megtermelése, ipari feldolgozása és a 
vásárlókhoz való eljuttatása is komoly terhelést jelent környezetünkre.  
Ugyanakkor Magyarországon a karitatív szervezetek 2015-ben mintegy 300 ezer 
nélkülöző magyar emberhez tudtak élelmiszert eljuttatni, amit köszönhetően a 
nagyobb összegyűjtött élelmiszer mennyiségnek 2016-ra 350 ezerre sikerült növelni. 
Reményeink és várakozásaink szerint ezt az összegyűjtött mennyiséget a jövőben a 
többszörösére kellene emelni. Ezen a téren nagy szükség mutatkozik tájékoztató és 
felvilágosító programok terén – legyen az, akár más országok „jó gyakorlata” – amelyet 
a jogszabályi környezet ösztönző adaptációjával (akár a román gyakorlat 
bevezetésével) is támogatni kellene. Eközben figyelemmel kell lenni arra, hogy a 
pazarlás legnagyobb része nem a háztartásokban valósul meg. A kereskedelem és 
vendéglátás oldalán pedig lehet jogszabályi úton eredményeket elérni, ahogy azt keleti 
szomszédunk is teszi.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Soha nem látott éhínség jöhet 
 

Már hetekkel ezelőtt arról beszéltek sokan, hogy a második világháború óta nem 
veszélyeztetett ennyi embert az élelmiszerhiány. Azóta csak romlott a helyzet a rossz 
termés miatt. A gazdaság, a rossz időjárás és a fegyveres konfliktusok végzetes 
kombinációja sosem látott éhínséget hozhat magával Afrikában; az alapvető élelmiszerek 
ára is rekordot döntött a kontinens 54 országának felében az elmúlt három évtized 
legrosszabb termése miatt. 
A legrosszabb helyzetben azok az országok vannak – például Dél-Szudán, Szomália vagy 
Nigéria északi része –, amelyeket háború is sújt. De még a viszonylag stabil régiókban is 
emelkedik az infláció, és a beáramló külföldi tőke hiánya súlyosbítja a helyzetet. 
A nyersanyagárak csökkenése miatt Közép- és Dél-Afrikában a helyi fizetőeszközök több 
mint 30 százalékkal gyengültek a dollárhoz képest az elmúlt hat hónapban, gyorsítva az 
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Búzát, kenyeret… 
 
 

inflációt és gyengítve a vásárlóerőt. 
A Világbank szerint, a nyersanyagárak összeomlása arra kényszerítette az államokat, így 
Nigériát vagy Angolát, hogy nagyobb erőfeszítéseket tegyenek a fenntartható 
mezőgazdaság megteremtése érdekében, sok állam továbbra is nettó élelmiszerimportőr 
maradt, és a nemzeti devizák gyengülése újabb csapást mért rájuk. 
Ugandában eközben a történelmi szárazság és az élelmiszerárak emelkedése ezreket űz 
vidékről a főváros utcáira koldulni. Az ország, amely korábban jellemzően élelmiszer-
exportőr volt, decemberre kifogyott a gabonából a kormány szerint. A kampalai 
gabonapiacon a standok nagyrészt üresek, és a gyengülő ugandai deviza csak még feljebb 
veri az importgabona árát, megakadályozva ezzel az élelmiszerpótlást. 
Az ENSZ hivatalosan is bejelentette: éhínség van Dél-Szudánban, valamint Nigéria és 
Szomália egyes részeiben. (Forrás: origo.hu, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
„Megakockázat – így hívják egyes szakmák a közeljövőben várható, pusztító éhínségek 
rémképét (kb. 2050-re teszik).” Ugyanakkor az Élelmezésügyi és Mezőgazdasági 
Világszervezet kutatásai alapján egyre kevesebb ember él nélkülözésben. Jelentésük 
szerint azok száma, akik nem jutnak naponta elegendő táplálékhoz, eléri 800 millió főt. 
A humanitárius katasztrófának leginkább kitett országok, leginkább az afrikai Namíbia, 
Zambia, a Közép-afrikai Köztársaság, Libéria, valamint Haiti és Észak-Korea.  
A hosszabb távú trendeket vizsgálva a FAO szerint, a helyzet jobb jelenleg, mint 
huszonöt évvel ezelőtt, ugyanis jelen állás szerint körülbelül 220 millió emberrel 
kevesebb éhezik. Ezek a számok pedig azért is fontosak, mivel egyes jelentések szerint, 
a demográfiai folyamatokat követve 2050-re, az élelmiszer-termelésünk képességét 
több mint duplájára kell emelni, 2009-hez képest. Ez a tény pedig igen nagy nyomás alá 
helyezi a világ élelmiszergazdaságát, de gyanítjuk, hogy a különböző országok 
kormányait is. Ez pedig a klímaváltozás, a demográfiai viszonyok fokozódásával, és a 
világban egyre másra kialakuló fegyveres konfliktusok kapcsán egyre élesebb 
helyzeteket produkálhat.  
Elképesztő ellentmondás feszül abban, hogy miközben mintegy 800 millió ember 
éhezik, történelmünk során soha még ekkora élelmiszerkészlet nem volt a földön. A 
túltermelés évről-évre fokozódik, de a merev elosztási csatornák miatt a felesleg nem 
jut el az éhezőkhöz. Ugyanakkor, azzal rémisztgetni az emberiséget, hogy évtizedek 
múlva gondok lehetnek, enyhén szólva is félrevezető. A mezőgazdasági és 
élelmiszeripari technológiák olyan ütemben fejlődnek, hogy ennek esélye vajmi 
csekély. Sokkal inkább az egyenlőtlen hozzáférés az, ami aggodalommal kell eltöltsön 
bennünket.  

 

 
 
 
 
 
 
Sajtból van a Hold! 
 
 
 
 

 

Magyar sajton élnek a jordán katonák  
 

Több száz tonna magyar sajtkonzervet fogyasztottak el a Közel-Keleten. 
Az elmúlt néhány évben, 2013-ban, 15-ben és tavaly is a magyar Kőröstej nyerte el a jordán 
hadsereg ellátására kiírt nemzetközi tendert. Ennek köszönhetően csak az elmúlt egy 
évben több száz tonna sajtkonzervet szállítottak a mintegy százezer katonának. 
A tenderen az osztrák, ausztrál és közel-keleti pályázókat is sikerült legyőzni, a katonák 
pedig nagyon szeretik a magyar sajtot, nemrég a jordán partner elismerő oklevéllel is 
megköszönte az együttműködést. A mintegy ezer főt foglalkoztató vállalatcsoport a 
legnagyobb magyar sajtexportőr. Eladásai 65-70 százaléka külföldre történik. Ezen belül a 
többség arab országokba kerül. (Forrás: privátbankár.hu) 
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Takarék Agrár Központ kommentár 
A sajtkivitel örvendetes növekedése ebben az évben is folytatódik. AZ év első két 
hónapjában az egy évvel korábbinál mennyiségben 27, értékben 25 százalékkal többet 
vittünk ki belőle, s ebben a cikkben citált cégcsoport kulcsszerepet játszik. Egyébiránt 
joghurtból és vajból is örvendetesen bővül az export. Nagyon fontos azonban 
tisztában lenni azzal, hogy külkereskedelmi egyenlegünk továbbra is erősen negatív. 
Tavaly a tej és tejtermék import értéke 23 százalékkal haladta meg az exportét, és 
erősen romlik. A sajtimport például kétszerese a kivitelnek, és továbbra is nagy 
mennyiségű (2016: 375 et) nyers tejet szállítunk külföldi feldolgozóknak.  
A közösségi marketing kampány, ami látványos megjelenésekkel, példaképekkel 
erősíti a fogyasztói tudatosságot, meggyőződésünk szerint az egyik legjobb eszköz a 
belföldi piac visszaszerzésére. Az ugyanis bizonyos, hogy a nyerstej árának mostani 
emelkedése nem tart sokáig. ez év végéig számítunk arra, hogy a jelenlegi szinten 
lehet eladni belföldön a tejet. A következő hullámvölgy már nem lesz olyan mély és 
tartós, mint a mögöttünk lévő, de azokat, akiket felkészületlenül ér, újra megrázhatja.  

 

 
 
 
 
Mérleg 
 
 
 
 

 

Egy szektor, amelyben 100 milliárdos forgalmat bonyolítunk 
 

A következő 40 évben annyi élelmiszert kell termelnünk, mint az elmúlt 10 ezer évben 
összesen, így a kiváló minőségű vetőmagokra fontos szerep hárul. Magyarország a világ 
vetőmagiparának meghatározó résztvevője, az itt előállított vetőmagmennyiség 30 
százalékát, mintegy 100 ezer tonnát külpiacokon értékesítenek, a szektor éves forgalma 
100 milliárd forintot tesz ki.  
A szektor kihívásai közül a legnagyobb kérdés az, hogyan lehet a világ növekvő 
népességének megfelelő mennyiségű, minőségi vetőmagot előállítani, mert ezek 
hiányában az élelmiszeripar sem tud létezni – mondta megnyitójában Jean-Christophe 
Gouache, a Nemzetközi Vetőmag Szövetség (ISF) elnöke a május 22-én kezdődött 
budapesti Vetőmag Világkongresszuson. Magyarország a világ vetőmagiparában fontos 
szerepet tölt be, az itt előállított vetőmagmennyiség 30 százalékát (nagyjából 100 ezer 
tonnát) külpiacokon értékesítenek a cégek, ezzel Franciaország, Hollandia, az Egyesült 
Államok, Németország és Chile után a hatodik legnagyobb exportőrök vagyunk a világon. 
A magyar vetőmag legfontosabb felvevő országai közé Franciaország, Németország, 
Olaszország, Lengyelország és Szlovákia tartozik – közölte Takács Géza, a Vetőmag 
Szövetség Szakmaközi Szervezet és Terméktanács (VSZT) elnöke. Évente mintegy 100 
különböző faj csaknem 1500 féle vetőmagja kerül piacra, a szektor éves forgalma 100 
milliárd forintot tesz ki. Ennek fele a kukorica, repce, valamint a napraforgó értékesítéséből 
keletkezik. Az ágazatban 887 cég, nagyüzem, intézmény és magángazdaság tevékenykedik. 
Az idén Magyarországon 130 ezer hektáron állítanak elő vetőmagot, az erre szánt terület 
évek óta növekszik. (Forrás: agrárszektor, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Magyarországon a vetőmagtermesztés fontos bevételi forrást jelent az érintettek 
számára. Nem csoda, hogy a bevont terület folyamatosan növekszik. Mindazonáltal, 
még mindig azzal küzdenek a termesztők, hogy harmonizált EU-s jogszabályi háttér 
jöjjön létre. Még mindig folyik a vita a nemesítésben engedélyezett eljárásokról, 
GMO-s határértékekről, a forgalmazásban felmerülő csávázószerekre, valamint az 
általános növény egészségügyi előírásokra. Magyarországon és az EU-ban is sok kicsi, 
regionálisan számottevő nemesítő található, akiknek a munkáját nehezíti a 
folytonosan változó, korlátozó szabályozás.  
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…adok, veszek 
 
 
 
 

 

Rengeteg sertést ad el és sok bort vesz az Európai Unió 
 

Öt éve nem látott értékkel, 12,7 milliárd euróval rekordot döntött az Európai Unió agrár-
élelmiszer exportja 2017 márciusában. Az exportban a sertéshús vezet, az importban pedig 
a bor.  
 

Az Európai Unió 2014 és 2016 között 'top' exportőre és importőre lett az agrár- és 
élelmiszeripari termékeknek. 2017 márciusában 12,7 milliárd euróval rekordot döntött az 
EU agrár-élelmiszer exportja, ez 1,31 milliárddal, azaz 11,3 százalékkal magasabb, mint ami 
2016 márciusában volt. Így ez az utóbbi 5 évben látott legnagyobb havi érték – hangzott el 
a "CAP and Agri food trade & promotion" elnevezésű brüsszeli szemináriumon. 
 

Az EU exportjának legfontosabb piacai Kína, Japán, és Oroszország. Az USA-ban 2017 
márciusára csaknem 200 millió euróval nőtt a tavalyi év márciusához viszonyítva az export, 
ezután Japán, Oroszország és Svájc követik. Volt olyan ország, ahol viszont látványosan 
csökkent az export, ez Egyiptom volt.  
 

Jelenleg a sertéshús áll az uniós agrár-élelmiszeripari export élén. A sertéshús-export 30 
százalékkal több, mint amennyi 2016-ban volt. Míg az egyéb gabonatermékek exportja 
2017 márciusában növekedett, az egész évet tekintve a legnagyobb, 33 százalékos 
csökkenés is ebben a kategóriában figyelhető meg, a búza exportjának 13 százalékos 
csökkenésével együtt. Az olajos magvak és a baromfi exportja azonban csökkent 2016 
márciusához képest. Ugyanakkor az export erőteljes növekedését követően 2017 
márciusában a kereskedelmi mérleg elérte az 1,8 milliárd eurót. Az USA-ba, Japánba, 
Koreába, Svájcba és Oroszországba irányuló agrár-élelmiszeripari export jelentős 
nyereségre tett szert az utóbbi években.  
 

Ha a termékek helyzetét nézzük, a borok importja volt a legnagyobb a márciusi hónapban, 
míg a búza több mint 150 millió euróval, azaz 25 százalékkal csökkent. Jelentősen 
emelkedett még a kávé, a zöldségek és a trópusi gyümölcsök importja is, de a legnagyobb 
értéknövekedés a kakaóbab esetében történt. Az Indonéziából és az USA-ból származó 
import volt a legmagasabb, míg a Kanadából és Paraguayból származó behozatal csökkent 
a leginkább. (Forrás: agrarszektor.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A sertéshús export-felfutása egy keresleti vákuumnak köszönhető, minek révén Kína 
felvásárolta az EU-s készleteket. Ennek árfelhajtó hatását érezhetjük még idén, de egy 
év múlva már újabb trendfordulóra számítunk. Aggodalomra adhat okot továbbá a 
gabonák keresletének csökkenése, a nyomott ár csak az első fokozatnak tekinthető, 
rövidesen az lesz a szerencsés, aki vevőt talál terményére. A gabonaimport 
csökkenése azt mutatja, hogy a készletek folyamatosan növekednek, az állapot 
éveken át állandósulhat. A jó minőségű hazai boroknak és a magas feldolgozottságú 
élelmiszereknek lenne keresnivalójuk az EU-s piacon, és az USA növekvő piacán is, 
ehhez azonban kereskedelmi mennyiségek kiszámítható és folyamatos előállítására és 
célországba leszállítására lenne szükség. A Takarék Agrár Központ kollégái szívesen 
segítenek minden gazdának az exportpiacra jutáshoz elengedhetetlen beruházások 
megvalósításának átgondolásában és a projektek finanszírozásában. 
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Változások szele 
 
 
 
 

 

Viszlát, spárgaszedő idénymunkások 
 

Világújdonságot mutatott be egy holland cég, az önjáró, automata spárgaszedő géppel 
felére csökkenthető a munkaerő-költség. Nyugat-Európában a jövő évi spárgaszezon előtt 
már kapható lesz, a mi térségünkben valószínűleg értékesítőpartnert keresnek majd. 
 

A Cerescon nevű ifjú holland cég által fejlesztett gép három spárgasorban dolgozik 
egyszerre és napi 40 hektáros teljesítményre képes, vagyis 60-75 dolgozót vált ki. Minden 
szükséges műveletet elvégez: szenzorai segítségével menet közben megtalálja a 
bakhátakban rejtőző spárgasípokat, kivágja és rekeszbe teszi azokat, majd azonnal 
helyreállítja a bakhátat és a takarófóliát. Ráadásul mindezt jobb minőségben oldja meg, 
mint a humán spárgaszedők, mivel nem vág bele véletlenül az értékes áruba, továbbá 
abban a fejlettségi állapotukban találja meg a spárgasípokat, amikor azok még nem törték 
át a talajfelszínt, és így nem áll fenn az elszíneződés veszélye. Nem beszélve a bakhátak 
helyreállításáról, amire nyilvánvalóan jobban fel van készülve. 
 

A tesztidőszak alatt a hollandiai Wageningen Egyetem bevonásával holland és német 
spárgaültetvényekben dolgoztak a géppel. Az idei őszön még egyszer kiértékelik, hogy 
milyen állapotban vannak a géppel szedett növények, vagyis milyen hatást gyakorol a 
következő évi hozamra a technológia, majd a tervek szerint jövő tavasszal – még jó időben 
a spárgaszezon előtt – kereskedelmi forgalomba kerülhet. Az ára várhatóan 500-600 ezer 
euró között lesz (kb. 150-190 millió forint), a gyártó szerint ez három szezon alatt megtérül 
(legalábbis nyugat-európai viszonylatban). Elsőként Németországban és Hollandiában lép 
piacra vele a Cerescon, Európa déli felében és Európán kívül valószínűleg kereskedelmi 
partnerrel dolgozik majd együtt a cég. 
 

És végül egy nagyon nem elhanyagolható szempont: az automata szedőgép egyenesen 
megmentheti a nyugat-európai spárgatermesztést, hangsúlyozza sajtóközleményében a 
fejlesztőcég, amivel arra utal, hogy a szedéshez szükséges sok ezer szezonális dolgozó 
foglalkoztatása annyira nehéz – mind szervezésileg, mint a munkaerőköltség miatt –, hogy 
a legnagyobb termesztők már az olcsóbb országokba települést fontolgatták. Az új 
fejlesztésnek köszönhetően ez okafogyottá válik, és fellélegezhetnek a Hollandiában 80, 
Németországban 550 milliós éves forgalmú spárgaüzletágban érdekeltek. (Forrás: 

magyarmezogazdasag.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Egyre másra tapasztalhatjuk, hogy a kertészeti termelésben is mind nagyobb 
jelentősége van a gépesítés bevezetésének, kiváltva ezzel sok-sok idénymunkás 
megfizetését. Ez egy egyik oldalról olcsóbb termelést eredményez, ugyanakkor nagy 
segítség az európai munkaerőhiány közepette, mikor így is alig találni 
idénymunkásokat a mezőgazdaság számára. A robotizáció feltartóztathatatlan és az 
egymásra épülő kutatási területekben is igen nagy lehetőségek rejlenek. A 
technológiai fejlődés elkerülhetetlen és megállíthatatlan, különösen annak 
fényében, hogy egyre több embert kell megfizethető árú élelmiszerrel ellátni. 
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Statisztika 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Tavaszi 
számmisztika! 
 

 

 
Forrás: NAK 
 

A szakértői becslések 738 millió tonnára jelzik a búza globális termését a következő 
szezonban, 15 millió tonnával kevesebbre, mint amennyi a folyó szezonban volt. Az 
USDA adatai is megerősítették a Nemzetközi Gabonatanács (IGC) és a Tallage francia 
piacelemző vállalat várakozásait, vagyis az egy évvel korábbinál nagyobb termés 
kerülhet az Európai Unió és India raktáraiba, ugyanakkor az USA-ban, Kanadában, 
Ukrajnában, valamint – az előző szezon rekordtermése után – Oroszországban és 
Ausztráliában egyaránt csökkenhet a kibocsátás. A szakértők korai előrejelzésük 
alapján kiegyensúlyozott szezonra számítanak júliustól kezdődően, hiszen a kibocsátás 
kényelmesen fedezné a 735 millió tonnára jelzett felhasználást. Sőt, a már így is 
rekordszintű tartalékok tovább duzzadhatnak, a 2017/2018. gazdasági évi zárókészlet 
akár a 258 millió tonnát is elérheti. A hazai fizikai piacon az étkezési búza átlagosan 
45-47 ezer forint/tonna, a takarmánybúza 40-42 ezer forint/tonna áfa és szállítási 
költség nélküli termelői áron forgott május első felében az AKI PÁIR adatai szerint. 
 

Az USA agrárminisztériuma mellett az IGC és a Tallage is közzétette a 2017/2018. 
gazdasági évre vonatkozó kukoricapiaci kilátásait. Az előrejelzések egyelőre igen tág 
határok, 993-1034 millió tonna között mozognak és meglehetősen bizonytalanok, 
tekintettel arra, hogy az északi féltekén most vetik a kukoricát. Sőt, a folyó, 
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2016/2017. évi adatok is módosulhatnak, hiszen a déli féltekén még nem zárult le a 
betakarítási kampány. Az USA mellett (385 millió tonna) a brazíliai (96 millió tonna) és 
argentínai (40 millió tonna) tárolókba is rekordtermés kerülhet, így egyre biztosabb, 
hogy a folyó szezon a valaha volt legnagyobb kukoricaterméssel, 1065 millió tonnával 
zárulhat. A felhasználást bőven fedező termésből akár 224 millió tonna tartalék 
mehet át a következő, 2017/2018. évi szezonra. A takarmánykukorica termelői ára 
átlagosan 42 ezer forint/tonna körül alakult május első felében (AKI PÁIR). 
 

A déli féltekén a végéhez közelít a szójabab 2016/2017. gazdasági évi betakarítása, így 
egyre biztosabbak a rekordtermésről és rekordkészletekről szóló prognózisok. Az Oil 
World által 348 millió tonnára jelzett globális termésből csaknem 100 millió tonna 
tartalék maradhat a szezon végén. Miközben Brazília aktívan értékesíti újtermését a 
világpiacon, az argentin gazdák vonakodnak megválni árujuktól. Abban bíznak, hogy 
az év második felében a peso gyengülése miatt magasabb áron tudják majd 
értékesíteni terményüket. Ez nem befolyásolja azt a tényt, hogy a 2016/2017. 
gazdasági évben a szakértők szerint soha nem tapasztalt volumen, 143 millió tonna 
szójabab fordulhat meg a világpiacon. A kereskedelem élénkülésében döntő szerepe 
van Kína szójabab iránti töret-lenül növekvő igényének, importját 91 millió tonnára 
jelzik. A feldolgozóipar igényének biztosítása mellett vélhetően tartalékképzésre is 
fordít az ázsiai ország az importált mennyiségből, kihasználva a jelenlegi alacsonyabb 
árakat. A dél-amerikai betakarítás ellenére a termény jegyzése 350 dollár (USD)/tonna 
körül állapodott meg májusban. A jegyzés csökkenését akadályozta a termény iránti 
igen erős kereslet – elsősorban Kína részéről –, illetve az, hogy a dél-amerikai gazdák 
egy része a jelenlegi alacsony árak mellett nem akar túladni terményén. 
 

A Tallage elemzői legfrissebb előrejelzésükben 68 millió tonna repcemag 
betakarításával számolnak világszerte a 2017/2018. gazdasági évben, ami alig 1 millió 
tonnával múlná felül az egy évvel korábbit. Amennyiben ezek a várakozások 
realizálódnak, a 2016/2017. évi szezonéhoz hasonló felhasználással számolva a 
készletek további szűkülése sem kizárt, jóllehet ez még módosulhat a szezon során. A 
legnagyobb termelőként számon tartott Európai Unióban a 2016. évi gyenge termés 
után kismértékű javulás vár-ható, 21,3 millió tonna repcemag kerülhet a tárolókba. 
Egyelőre úgy tűnik tehát, hogy az áprilisi lehűlés nem okozott számottevő kárt a 
növényállományokban. Ez a termés azonban továbbra sem fedezi a belpiaci igényt, 
így 3,7 millió tonna érkezhet harmadik országokból, jórészt Ausztráliából és 
Ukrajnából. Már alig forog az ótermés a fizikai piacon, átlagosan 112-117 ezer 
forint/tonna áfa és szállítási költség nélküli termelői áron cserélt gazdát május első 
felében. 
 

Az Oil World szakértői szerint a 48,2 millió tonna rekord napraforgómag-termésből 43 
millió tonna kerül az olajütőkbe a 2016/2017. gazdasági évben. Az előállított 
napraforgóolaj tetemes részét – a 2016/2017. gazdasági évben együttvéve 7,4 millió 
tonnát – exportálják, és a globális kereskedelem háromnegyedét bonyolítják. 
Oroszország napraforgóolaj-exportja – az egy évvel korábbinál 18 százalékkal több – 
elérheti, akár a két-millió tonnát is, eközben Ukrajna 20 százalékkal 5,5 millió tonnára 
növelheti kivitelét a folyó évi szezonban. A hazai fizikai piacon az AKI PÁIR adatai 
szerint átlagosan 102-104 ezer forint/tonnáért cserélt gazdát az olajmag május első 
felében. (Forrás: AKI, részlet) 
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Szabályozási, pályázati információk 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
VP állása 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Nyitva! 
 

 

Jelenleg nyitott pályázati felhívások  

1. LEADER – Helyi fejlesztési stratégiák megvalósítása – 47,67 Mrd Ft 
2. Kertészet korszerűsítése- ültetvénytelepítés – 19,33 Mrd Ft 
3. Kertészet korszerűsítése- gyógynövénytermesztés fejlesztése – 3,00 Mrd Ft 
4. Mezőgazdasági kisüzemek fejlesztése – 5 Mrd Ft 
5. Egyedi szennyvízkezelés – 12.04 Mrd Ft 
6. Mezőgazdasági vízgazdálkodási ágazat fejlesztése – 49,57 Mrd Ft 
7. Erdősítés támogatása – 50,32 Mrd Ft 
8. Tájékoztatási szolgáltatás – 7,82 Mrd Ft 
9. A VP megvalósítását szolgáló Technikai Segítségnyújtás Projekt – 7,56 Mrd Ft 
10. Az MNVH működését szolgáló Technikai Segítségnyújtás Projekt – 18,77 Mrd Ft 
11. Élőhelyfejlesztési célú nem termelő beruházások – 3,51 Mrd Ft 
12. Vízvédelmi célú nem termelő beruházások: vizes élőhelyek – 1 Mrd Ft 
13. Éghajlatváltozáshoz kapcsolódó és időjárási kockázatok megelőzését szolgáló beruházások 

támogatása – 4,72 Mrd Ft  
14. Agrár-erdészeti rendszerek létrehozása – 1,76 Mrd Ft 
15. A fiatal mezőgazdasági termelők számára nyújtott induló tám. – 37,75 Mrd Ft 
16. Vízvédelmi célú nem termelő beruházások: létesítmények – 1,38 Mrd Ft 
17. Nem mezőgazdasági tevékenységek fejlesztése – 35,94 Mrd Ft 
18. Erdő-környezetvédelmi kifizetések – 6,61 Mrd Ft 
19. Az erdei ökoszisztémák ellenálló képességének és környezeti értékének növelését célzó 

beruházások – 4,70 Mrd Ft 
20. Agrárgazdasági képzések és felkészítő tréningek – 6,20 Mrd Ft 
21. Az erdőgazdálkodási potenciálban okozott erdőkárok megelőzése – 5,74 Mrd Ft 
22. Jégesőkár megelőzésére szolgáló beruházások támogatása – 1,80 Mrd Ft 
23. Tanyák háztartási léptékű villamos energia, és vízellátás, valamint a szennyvízkezelés fejlesztései 

– 8,23 Mrd Ft 
24. Termelői csoportok és termelői szervezetek létrehozása – 11,29 Mrd Ft 
25. Szaktanácsadók továbbképzése – 0,19 Mrd Ft 

26. Erdészeti genetikai erőforrások fejlesztése – 2,24 Mrd Ft (Forrás: Miniszterelnökség) 
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Kiemelt téma  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

A baromfiágazat újraindulása 

 
Ezzel a címmel tartott előadást ma Fórián Zoltán, a Takarék Agrár Központ vezetője a baromfi 
világnapi rendezvényen. A baromfi világnap minden évben jó alkalom arra, hogy mérleget 
vonjunk az ágazat helyzetéről, és egyeztessük a jövőről szóló elképzeléseinket. Ennek ebben az 
évben különösen nagy jelentősége van, hiszen a madárinfluenza súlyos válságot idézett elő a 
múlt év őszétől kezdve, hatásai pedig az egész idei évre rányomják a bélyegüket. 
 
Ahogy azt az előadás címe is sugallja, a válság okozta mélypont egyben alkalom arra, hogy 
átgondoljuk a hazai baromfiszektor lehetőségeit és veszélyeit. Egy olyan szektorról beszélünk, 
amelynek – hazai léptékben – kiemelkedő a vertikális integráltság szintje, miközben alacsony a 
támogatása. A túlnyomórészt hazai tulajdonban lévő szektor sokkal inkább alapanyag oldalon 
korlátos, mint piacin. Mezőgazdaságunk kibocsátásából tavaly – a tojásszektorral együtt – 12,6 
százalékot képviselt a baromfiszektor, és az egyik meghatározó exportcikkünk, a baromfihús is 
innen származik. Ezért stratégiai kérdés, hogyan fogjuk újraindítani a 230-nál is több telepet, 
hogyan erősítjük a sokszínű termékkínálatunkat. Azzal ugyanis, hogy Magyarországon nem csak 
vágócsirkét és pulykát, hanem víziszárnyasokat is nagy tömegben tenyésztünk, lehetőségünk van 
olyan piacokat is elérni, amelyeket versenytársaink nem tudnak. 
 
Az egyik legsikeresebb agrárszektorunkról beszélünk, amiről most derül ki, mennyire ütésálló. A 
járvánnyal együtt járó állományfelszámolások, kényszerleállások, exporttilalmak, az áruhiány, a 
munkaerő-problémák együttes hatására több tízmilliárd forintos kár keletkezett. Ráadásul úgy 
becsüljük, az új állategészségügyi feltételek szerint nem fog tudni azonnal minden telep 
újraindulni. Ez a kacsánál a telepek és egyben a kibocsátás 25-30 százalékát, a libánál akár 40-45 
százalékát is érintheti. Ezzel a víziszárnyas-kibocsátásunk a 6-7 évvel ezelőtti szintre esik vissza az 
idén. Gondoljunk csak bele, ha ez más állattartó ágazatban történne meg, az akár 
visszafordíthatatlan leépülést indíthatna el az állományban és a kibocsátásban. Itt azonban - 
véleményünk szerint - csak az ez évi teljesítményt rontja le. A nagy kérdés azonban az, hogyan 
sikerül a piacok újranyitását kihasználni. Vissza tudjuk-e szerezni a korábbi pozícióinkat, esetleg a 
világ és az EU többi országában jelentkező új résekbe is be tudunk nyomulni? Érzékelünk egyfajta 
kettősséget a piacon. Miközben a broilerből és a pulykából túlkínálat van az EU piacán, addig a 
kacsa és a liba piaca – alapanyag hiányában – keresleti.  
 
Pedig valljuk be őszintén, tudtuk, hogy a járvány előbb-utóbb be fog ütni. Mégsem ijedtünk meg 
eléggé, nem készültünk fel megfelelően. Bíztunk a jó sorsunkban és a kormányzati támogatásban. 
Mostantól azonban új helyzet van. Ha a felkészültség és a fegyelem oldalán nem tudunk nagy 
lépésekkel előre haladni, nem tudunk a fenntartható fejlődés pályáján maradni. Ez annak 
fényében, hogy a munkaerő napról-napra szűkebb keresztmetszetet képez, különösen kritikus 
pont. Pedig a piaci lehetőségek hosszú távon is kedvezőek. A baromfihús fogyasztása globálisan 
kétszer akkora ütemben bővül középtávon is, mint a másik két alapvető húsféléé (CAGR 2,1%). A 
középtávú előrejelzések továbbra is a legnépszerűbb és leggyorsabban bővülő keresletű 
termékként kezelik a baromfihúst, és ez nincs másképp nálunk sem. A Takarék Agrár Központ 
előrejelzései szerint, bár az összes belföldi baromfihúsfogyasztás érdemi mennyiségi növekedésére 
középtávon sem számítunk, a víziszárnyasok kereslete még fog bővülni. Értékben viszont még nagy 
a tér felfelé, ami összefügg az innovációs potenciállal is. Ebben az évben az adócsökkentés és 
egyes baromfitermékek szűk kínálata miatt persze e szempontból is sajátságos a helyzet, de ebből 
nem szabad hosszú távú következtetéseket levonni. A forgalmi adó mérséklése látványos 
fogyasztói árcsökkenést eredményezett az év elején, ami bizonyítja, hogy elér a fogyasztóhoz a 
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költségvetési áldozat. 
 
Meg kell érteni, hogy a madárinfluenza okozta krízis nem csak egy válság, amin túl leszünk 
valahogy. Ez egy olyan történelmi pillanat, amikor újragombolhatjuk a kabátot. Sajnos nem 
kétséges, hogy a vírus újból és újból fel fog bukkanni világszerte, így nálunk is. Nálunk az állomány 
kiirtásával és a szigorú intézkedésekkel kézben lehet tartani a terjedést, de Ázsiában vannak 
országok, ahol erre már kevés az esély. Ilyen például Kína vagy Indonézia. Ez világpiaci szinten 
átrendeződést indíthat el, amire tekintettel kell lennünk a jövőnk tervezése során. A stratégiai 
szemlélet, az együttműködés, az előrejelzés mind-mind olyan kulcsszavak, amelyek előtérbe 
kerültek a baromfiszektorban ugyanúgy, mint a pénzintézetek munkájában. A Takarékok is azért 
hozták létre már három évvel ezelőtt saját agrárszakmai műhelyüket, mert tanácsadó 
pénzintézetként épp ezen hozzáadott értékekkel gazdagítjuk ügyfeleink tevékenységét. 
Szakértőink ott vannak a telepeken és piaci, szakmai támogatást is nyújtanak a pénzügyi 
szolgáltatások mellett. 
 

  
Forrás: Takarék Agrár Központ előrejelzés 
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Gazdaportré 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Elszántság és 
kitartás! 

Újonnan indult rovatunkban olyan gazdálkodókat szólaltatunk meg, akik Takarék Ügyfelek 

és hozzáállásukkal, valamint kitartásukkal példaként szolgálhatnak a gazdatársadalom és 

mindannyiunk számára, ezzel is hozzájárulva szemléletünk közös formálásához. 

 

Az iroda és a gazdaság között félúton sikerült utolérnünk Törőcsik István jászkarajenői 

gazdálkodót, hiszen egész nap a munkaterületeket járja, figyeli és értékeli az újonnan 

rendszerbe állított precíziós gépek – és azok megfelelő működtetésért felelős kollégák – 

munkavégzését és egyben a precíziós technológia hatékonyabb adaptálási lehetőségeit. A 

fejlesztés és a jelen elérhető technológiai színvonal termelésbe állítása, így az optimális, 

költség- és vegyszerhatékonyság szándéka vezérli, az, hogy 

miként lehet költségtakarékos megoldásokkal dolgozni, illetve 

hogyan lehet gépüzemeltetési optimumokat elérni.  

 

Törőcsik István, elmondása szerint a szamárlétrát végigjárva 

került a vállalat élére, mint eredetileg műszaki végzettségű 

ember. Házas és három fiú édesapja, akik közül a legidősebb 

végzős villamosmérnök, a középső pszichológusnak tanul, a 

legkisebb pedig még csak harmadikos gimnazista ugyan, de 

gyermekkora óra nagy érdeklődést mutat a gazdálkodás iránt. A nyarakat már most is 

természetesen a majorban aktív tapasztalatszerzéssel tölti, édesapja nem kis örömére.  

 

A Jászkarajenői Mezőgazdasági Zrt., a volt 

Széchenyi Szövetkezet egykori területeinek 

egy részén folytat mezőgazdasági 

tevékenységet és jelenleg 143 tag alkotja a 

Zrt. tulajdonosi körét. A cég csaknem húsz 

éve a Pátria (illetve jogelődjei) ügyfeleként végzi tevékenységét, így 

az elmúlt években – a számlavezetésben, a megjelenő NHP-s 

hitelek igénybevételénél, ASzK igénylésnél – nagyon is jól jött a 

kiváló munkakapcsolat a Zrt. számára. A jó kapcsolat következtében a beruházások is 

gyorsan lezajlottak, ami tisztító, szárító kapacitásokkal növelte a vállalat tevékenységi körét, 

ezért pedig további tárolókapacitások kiépítése is szükségessé vált. Ugyanakkor a 

vezérigazgató elmondása szerint, büszke rá, hogy cégük évek óta az „AAA”-s legjobb 

adósbesorolással rendelkezik és ezt – nagy örömünkre - a továbbiakban is fenn szeretné 

tartani.  

 

Törőcsik úr már gyermekkorában – a családi kertészetben – megismerhette a gazdálkodás 

szépségit és nehézségeit egyaránt, ennek köszönhetően már tapasztalatokkal felvértezve 

vágott neki a szakmának. Az alaposabb műszaki szemlélet a precíziós gazdálkodás irányába 

terelte, így NHP-s beruházások keretében ennek alapjait is megteremthette. A Zrt. 

körülbelül ezer hektár bérelt területen gazdálkodik, valamint közel nyolcszáz hektáron 

végeznek további bérmunkát. A 12 soros gépsor művelőnyomos termelésének kialakítása 
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megtörtént, most várják az első eredményeket. Elmondása szerint még 2-3 év, mire teljesen 

beindul a precíziós szántóföldi növénytermesztés. Ebben látja a kitörés lehetőségét, mert a 

területek sokszor táblán belüli heterogenitásával nem lehet másképpen megbirkózni.  

 

Vezérigazgató úr elmesélte, hogy az utóbbi évek ingatlan beruházásai mellett, 

eszközberuházásokra is sort kellett keríteni. A klímaváltozás és a termőterület adottságai 

mellett nagy odafigyelést igényel a költséghatékony és környezettudatos termelési módok 

bevezetése és minél szélesebb körben való elterjesztése. A későbbiekben, szándékai szerint 

nagyon szívesen végeznének precíziós gazdálkodáson alapuló bérmunkát, valamint 

integrációs tevékenységet a környékbeli gazdák számára. Igény esetén, további kisebb 

kapacitású gépsorokkal szolgálná ki a kevésbé koncentrált birtokok tulajdonosait. 

Nagy könnyebbség lehet a helyieknek, hogy Jászkarajenő mára rendelkezik korszerű tisztító, 

szárító és raktárkapacitásokkal, így a jelenlegi helyzet ideális egy integrációs „építkezés” 

elindításához. Elmondása szerint a település egy fekete lyuk volt ilyen szempontból, a 

gazdáknak minden terményt el kellett szállítani a szárítás és tárolás miatt. Annál is 

indokoltabb ez a lépés, mivel a jövőben tervei szerint nagyobb feldolgozó cégekkel 

együttműködésben egy regionális lerakat ként is működhetne a korszerű telep, így a 

kapacitásai is jobban ki lennének használva.  Fontos Törőcsik úr számára a szakszerű 

szolgáltatás nyújtása, aminek része például a mintavételek pontos laboros vizsgálata.  

 

A régi, személyes kapcsolat a Pátria Takarékkal nagyban hozzájárult a gazdaság múltbeli és 

jelenlegi sikereihez és reményeink szerint ebből a jövő sem fog kimaradni. Törőcsik úr nem 

csak igénybe veszi a pénzügyi szolgáltatásokat, hanem továbbfejlesztésüket illetően 

javaslatokkal is él, valamint a Takarék Agrár Hírmondónak is rendszeres olvasója.  

 
 

 



 

A TAKARÉKBANK ZRT. TAKARÉK AGRÁR KÖZPONTJÁNAK AGRÁRGAZDASÁGRA SPECIALIZÁLT ELEKTRONIKUS HÍRLEVELE 
FELELŐS SZERKESZTŐ: FÓRIÁN ZOLTÁN, VEZETŐ AGRÁRSZAKÉRTŐ  AGRARKOZPONT@TBANK.HU  2017. MÁJUS 31. 

22 

Stratégiai partnereink        Tej Terméktanács és Szakmaközi Szervezet 
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Takarék Agrár Termékek 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kitüntetett figyelemmel követjük és szolgáljuk ki a magyar mezőgazdasági vállalatok, 
őstermelők és egyéni vállalkozók családi gazdálkodók igényeit. Helyismeretünknek és országos 
lefedettségünknek köszönhetően segítünk a tevékenységhez leginkább illő finanszírozási forma 
kiválasztásában, miközben csökkentjük a pénzügyi kockázatokat is. 
 

Takarék agrártámogatások előfinanszírozási kölcsön  
 

A konstrukció keretében a támogatásra jogosult mezőgazdasági termelők részére 

 közvetlen agrártámogatások (egységes területalapú támogatás, zöldítés komponens, 
termeléshez kötött támogatás, átmeneti nemzeti támogatás, fiatal termelő 
támogatása),  

 Vidékfejlesztési Program egyszerűsített elbírálás alá eső jogcímek (AKG, erdő-
környezetvédelmi kifizetések, génmegőrzés támogatása, Ökológiai gazdálkodás 
támogatás, NATURA 2000 kompenzációs kifizetések, THÉT , Tejágazat 
szerkezetátalakítását kísérő állatjóléti kifizetések, Egyes erdészeti és nem termelő 
beruházások támogatása) és  

 Sertés- és Baromfi állatjóléti támogatás előfinanszírozásához szabad felhasználású 
forgóeszközhitel vehető igénybe.  

 A jogosult mezőgazdasági vállalkozások számára a biztosítékok és a hitelbírálati 
folyamatok eredményének függvényében lehetővé tesszük a támogatás 90 vagy 
bizonyos jogcímeknél akár 100 %-os előfinanszírozását is.  

 Az előfinanszírozás igénylése már az adott évi támogatási kérelem Mezőgazdasági 
Vidékfejlesztési Hivatalhoz történő benyújtása előtt megtörténhet.  

 A közvetlen agrártámogatások 3 éves rulírozó formában is igénybe vehetőek, valamint 
már lehetőség van az egységes területalapú támogatás, zöldítés és a fiatal gazda 
támogatás 3 évre előre, egy összegben történő előfinanszírozására is!  

 Gyors hitelhez jutás lehetősége, minimális dokumentációs igény.  

 A legtöbb jogcímnél nem szükséges tárgyi fedezet nyújtása.  

 A visszafizetés elsődleges forrása a kifizető szerv által utalt támogatás összege.  

 Amennyiben Ön NAK tag és rendelkezik Takarék Gazdahitel–Gazdakártya termékkel és 
a közvetlen agrártámogatást a Szövetkezeti Hitelintézettel előlegezteti meg, úgy a 
Takarék Gazdahitel-Gazdakártya kezelési költségét elengedjük. 

 

Takarék Gazdahitel-Gazdakártya  

 Agrárágazatban tevékenykedő, valamint a vidékfejlesztéshez kapcsolódó 
tevékenységet végző Ügyfelek likviditási gondjainak megoldására, forgóeszközeik és 
rövid távon megtérülő beruházásaik finanszírozására is egyaránt megoldást nyújt.  

 A hitelkonstrukcióhoz az Agrár-Vállalkozási Hitelgarancia Alapítvány legfeljebb 80%-os 
készfizető kezessége kapcsolódik, kedvezményes kezességi díjjal.  

 A hitel könnyebb felhasználása érdekében „Gazda Kártya”néven egy MasterCard® 
ElectronicBusiness típusú bankkártya kerül kibocsátásra, amellyel Ön rugalmasan 
fizethet a MasterCard®Electronic kártya elfogadásra kijelölt helyeken, illetve készpénzt 
vehet fel a Takarékszövetkezeti Integráció több mint 1.000 készpénzkiadó 
automatájából és számos ország több ezer ATM-jéből.  

 A Takarék Gazda Hitel keretösszege 1.000.000 forinttól – 25.000.000 forintig terjedhet, 
melynek futamideje 91 naptól 3 évig tarthat.  

 Kedvezo Kamatozási Feltételek: a hitel kamata: 1 havi BUBOR + 4,5% kamatfelár/év, 
kezelési költség: 0,8%/év. A Nemzeti Agrárgazdasági Kamarai tagok 1% 
kamatkedvezményben részesülnek, amelynek feltétele, hogy az Ügyfél éves szinten a 
kölcsön összegével megegyező összegű számlaforgalmat bonyolítson a hitelintézetnél 
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vezetett pénzforgalmi számláján.  

 Kezelési költség: 0 Ft, amennyiben az Ügyfél a közvetlen agrártámogatások 
előfinanszírozását is a hitelintézetnél veszi igénybe.  

 A Takarék Gazdakártyán a hitelkereten felül elérhető pénzösszeg az Országos 
Betétbiztosítási Alap és a Garanciaközösség által védett.  

 

Takarék Előleg Visszafizetési Garancia 
Megjelent a Széchenyi 2020 támogatási ciklusban a Vidékfejlesztési Program projekt, 
beruházás jellegű pályázataihoz kapcsolódóan a nyertesek támogatási előleg lehívásához 
előleg visszafizetési garancia termékünk! 
 

A Vidékfejlesztési Program projekt jellegű, beruházáshoz kapcsolódó jogcímekre – kivéve 
LEADER/HACS program és kivéve egyszerűsített elbírálás alá eső rendszeres támogatás 
kategóriába tartozó jogcímek – érvényes, hatályos támogatási okirattal rendelkező mikro, kis- 
és középvállalatok számára nyújt segítséget a támogatási előleg mihamarabbi lehívásához. 
 Bármilyen vállalkozási forma igényelheti (őstermelő, egyéni vállalkozás is). Induló vállalkozás is 
igénybe veheti az alábbiak szerint: 

 A garancia maximum összege: a támogatói okiratban szereplő, megítélt támogatás 50 
%-a, de legfeljebb 200 millió forint 

 Garancia lejárata: kibocsátástól számított 2 év, de legfeljebb a Kifizető Ügynökség 
(MÁK) felé történő előleg elszámolás elfogadása, vagy a támogatási okiratban szereplő 
utolsó előleg elszámolási mérföldkövet követő 30. nap 

 egyszerű bírálati folyamat 

 nem szükséges tárgyi fedezet nyújtása 100 Mio FT garancia összegig 

 alap biztosíték az Agrár-Vállalkozási Hitelgarancia Alapítvány és egy természetes 
személy készfizető kezessége 

 a visszafizetés elsődleges forrása a kifizető szerv által utalt támogatás összege 

 rendkívül kedvező garancia díj és kezességvállalási díj, egyéb díjak, költségek nem 
kerülnek felszámításra 

 lejárata igazodik a támogatói okiratban szereplő előleg elszámolási határidőkhöz 
 

Takarék agrárlízing  
Eszköz alapon működő finanszírozási konstrukcióink fedezete lehet bármely típusú erőgép, 
munkagép, speciális mezőgazdasági berendezés, feldolgozó gépsor: 

 akár 0% önrész (nettó gépértékhez viszonyítva) 6 hónapon belüli áfa visszaforgatással  

 változó és fix HUF finanszírozási lehetőség  

 havi, negyedéves szezonális díjtörlesztés  

 futamidő akár 7 év  
 

Takarék agrárgép hitel  

 minimum a nettó gépérték 5%-a + ÁFA önrész  

 27% kötelező tőke visszaforgatás a 6. hónapban  

 futamidő akár 7 év  

 havi, negyedéves szezonális díjtörlesztés  

 a támogatást nem szükséges a finanszírozóra engedményezni  

 a pályázat elnyeréséről szóló határozat folyósítási feltétel 
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Kapcsolatok 
Takarék Agrár Központ               agrarkozpont@tbank.hu 
 

Fórián Zoltán      Vezető agrárszakértő 
Telefon: (+36 20) 431-1594 
forian.zoltan@tbank.hu 

Dózsa Gergely     Agrárszakértő 
Telefon: (+36 20) 295-8290  
dozsa.gergely@tbank.hu 

Gór Arnold     Regionális Agrár Kapcsolattartó – Dunántúl 
Telefon: (+36 20) 288-5019 
gor.arnold@tbank.hu  

Takács Attila     Regionális Agrár Kapcsolattartó – Dél Alföld 
Telefon: (+36 20) 381-9047 
takacs.attila@tbank.hu 

Takarék Faktorház Zrt. 
 

Szabó Nóra      Vezető Hitelező 

Telefon: (+36 30) 523-2887 
szabo.nora@tfaktorhaz.hu 

Takarék Lízing 
 

Csuti Dávid      csuti.david@fhb.hu 
Telefon: (+36 30) 708-2647  
 

Kapcsolat pályázati tanácsadó partnereinkhez 
 

Komjáthy Kálmán    komjathy.kalman@tbank.hu 

Szakmai stratégiai partnereink 
 

Baromfi Termék Tanács 
Magyar Állattenyésztők Szövetsége 

Gabonatermelők Országos Szövetsége 
Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 

Országos Magyar Méhészeti Egyesület 
Tej Szakmaközi Szervezet és Terméktanács 
Magyar Biokultúra Szövetség 
  

 

Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. 
Cím: 1122 Budapest, Pethényi köz 10. 
Központi telefonszám: +36 1 202 3777 
Fax: +36 1 457 8997 
E-mail: info@takarekbank.hu 
Honlap: http://www.takarekbank.hu 

 

A kiadványt a Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. munkatársai készítették. A benne közölt megállapítások 
objektív és független magyarázatot tartalmaznak. Az itt közölt információk hiteles forrásból származnak, 
mindazonáltal az információk valóságának megfelelőségéről, helytállóságáról a Magyar Takarékszövetkezeti Bank 
Zrt. biztosítékot nem kapott, ezért a dokumentumban leírtak teljességével és pontosságával kapcsolatban sem a 
dokumentum készítői, sem a Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. semmilyen felelősséget, illetve szavatosságot 
nem vállalnak. A kiadványban közölt előrejelzésekre, becslésekre és véleményekre a piaci viszonyok változása 
hatással lehet, azok megváltoztathatóak külön figyelmeztetés nélkül. Az elemzésben kialakított vélemények nem 
tekinthetőek befektetési ajánlatnak, vásárlásra vagy eladásra történő felhívásnak. 
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